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روی»شانههایغولها«
گرامیداشت 120 سالگی یاسوجیرو اوزو 

در جشنواره فیلم توکیو

همدلی| ویم وندرس در جشــنواره فیلم توکیو ۲۰۲۳ 
پرچم دار ادای احترام به کارگردان مولف ژاپنی یاسوجیرو 

اوزو شد.
به نقل از هالیوود ریپورتر، یاسوجیرو اوزو چهره افسانه ای 
سینمای ژاپن که به عنوان یکی از بزرگترین فیلمسازان 
جهان شناخته می شود، با وقایع نگاری کند خود از زندگی 
روزمره در ژاپن پــس از جنگ، هنوز هم کارگردان ها و 
مخاطبان دیگر را در سراسر جهان مجذوب خود می کند.

امســال برای گرامیداشت ۱۲۰ ســالگی این فیلمساز 
برجسته فیلمســازان برجسته ای از چین، آلمان، ژاپن و 
آمریکا در جشنواره بین المللی فیلم توکیو گرد آمدند تا 
تحسین خود را نثار این کارگردان افسانه ای ژاپنی کنند.

ویم وندرس با معرفی یک نسخه دیجیتالی بازسازی شده 
4K از کمدی »صبح بخیر« که ســال ۱۹۵۹ ســاخته 
شــده از اوزو به عنوان »ارباب« یاد کرد و در نشستی با 
عنوان »شانه های غول ها« با حضور جیا ژانگکه، کیوشی 
کوروساوا و کلی رایکارد درباره این فیلمساز صحبت کرد.

وندرس کارگردان آلمانی از شــاگردان پرشــور اوزو، 4 
دهه پیش مســتندی درباره این کارگردان تحســین 
شــده با عنوان »توکیو-گا« ساخت و ۱۰ سال بعد برای 

گرامیداشت ۹۰ سالگی اوزو به جشنواره توکیو رفت.
»صبح بخیر« دومین فیلمی است که اوزو به صورت رنگی 
فیلمبرداری کرد. در این فیلم وی به وقایع نگاری سبک 
اما قابل درک از زندگی خانوادگی در ژاپن پس از جنگ 
پرداخته و نشان داده است در خلق چنین فضاهایی چقدر 

مهارت دارد.
در این نشســت کیوشی کوروســاوا کارگردان ۶۸ ساله 
ژاپنی گفت: با تماشــای »صبح بخیر« بــرای اولین بار 
پس از مدت ها، از نحوه رفتار در چنین منطقه کوچکی 
شگفت زده شدم و این همان درام های »کوچکی« است 
که موضوع بسیاری از فیلم های اوزو را تشکیل می دهد. در 
عین حال وی کارگردانی بود که گاهی اوقات خشونت های 

تکان دهنده را نیز به خوبی به تصویر می کشید.
کلی رایکارد بانوی کارگردان آمریکایی که خود به خاطر 
داستان های مینیمالیستی از زندگی مردم عادی شهرت 
دارد، از »ترکیب بندی عالی و هر فریم اوزو که مانند یک 
نقاشی« است تمجید کرد و افزود: وی درام های روزمره 
زندگی، شخصیت های خرد و موضوع هایی بدون قهرمان 

را به خوبی تصویر می کرد.
جیا ژانگکه فیلمساز ۵۳ ساله چینی از سوی دیگر داستان 
»صبح بخیر« را چیزی فراتر از داستان ۲ برادر نوجوان که 
پدر و مادرشان را برای خرید تلویزیون ناراحت می کنند 
خواند و گفت به یــاد دوران جوانی خود می افتد؛ وقتی 
کودکــی در چین در دهه ۱۹۷۰ بــود و یک تلویزیون 

می خواست، درست مثل تلویزیون ۲ پسر.
او افزود: اگر اوزو در عصر هوش مصنوعی زنده بود، فکر 
می کنم داســتان کودکانی را تصویــر می کرد که ربات 

می خواهند.
ژانگکه همچنین گفت: توانایی اوزو در به تصویر کشیدن 
»تغییرات در اقتصاد و جامعه ژاپن و نحوه زندگی مردم از 

طریق آنها« او را از هم عصرانش متمایز کرد.
کیوشی کوروســاوا افکار خود را در مورد اوزو با اشاره به 
»خواهران مونکاتا« فیلمی از سال ۱۹۵۰ تشریح کرد و در 
توضیح خود گفت: این فیلم در عین اینکه ریشه محکمی 
در درون مایه غالب کارگردان از ساختار خانواده ژاپنی آن 
دوران دارد، بدبینی و نیهیلیسم و همچنین تصویری از 
خشونت خانگی را به نمایش می گذارد که پیش از آن در 
هیچ فیلم ژاپنی دیده نشده بود.رایکارد هم گفت: این سفر 
اولین سفرش به ژاپن است و آنچه او از این کشور می داند 
بیشــتر از طریق سینما و به ویژه فیلم های اوزو به دست 
آمده است. »داستان توکیو« به نوعی فیلم جاده ای است. 
اما در حالی که در یک فیلم آمریکایی داســتان معمولا 
به سمت یک بحران وجودی می رود که شما خودتان را 
در آن می یابید و این خانواده تان هستند که شما را نگه 
می دارند، در اوزو بحث، بحث جستجو است و این همان 
جایی  است که باید باشید.او افزود: ایده »من همان طور 
که هستم خوشحالم« که توسط شخصیت های فیلم های 
اوزو بیان می شود، یک تفکر غیرآمریکایی است. نارضایتی 
در فیلم آمریکایی بسیار مهم و نقطه تاکید است.رایکارد 
در ادامه افزود: صحبت کردن درباره تأثیر هر یک از آثار 
اوزو دشــوار است، زیرا آنها حس یک گفت وگوی مداوم 
را تداعی می کنند.در جشــنواره بین المللی فیلم توکیو 
۲۰۲۳ نســخه های 4K بازسازی شده دیجیتالی از ۱۷ 
فیلم اوزو نمایش داده می شــوند. این در حالی است که 
»داستان توکیو« این فیلمساز که محصول ۱۹۵۳ است، 
۷ دهه پس از اکرانش، همچنان در رتبه بندی فیلم های 
بزرگ تمام دوران در صدر قرار دارد.سی و ششمین دوره 
جشنواره بین المللی فیلم توکیو که از سه شنبه ۲۳ اکتبر 
آغاز شــده تا چهارشنبه یکم نوامبر ادامه خواهد داشت. 
امســال ویم وندرس ریاست هیات داوران این جشنواره 
را برعهده دارد و فیلم »روزهای عالی« وی فیلم افتتاحیه 
جشنواره بود. فیلم پایانی »گودزیلا منهای یک« ساخته 
کارگردان یامازاکی تاکاشــی است. در بخش رقابتی این 
دوره ۱۵ فیلم از سراســر جهان بــه نمایش درمی آید.

یاسوجیرو اوزو سال ۱۹۶۳ در روز تولدش )۱۲ دسامبر( 
در حالی که ۶۰ ساله بود بر اثر سرطان درگذشت. روی 
ســنگ مزار وی تنها کلمه »مو« ژاپنی به معنی پوچی 
نوشته شده اســت. وی را تا وقتی زنده بود فقط در ژاپن 
می شــناختند و پس از مرگش بود که سینمای ساده و 

شاعرانه او در جهان طنین افکند.

»عکستو«منتشرشد
توضیحات گرشا رضایی درباره 

آلبومی که کامپیوتر ندارد

همدلی| گرشــا رضایی خواننده موســیقی پاپ 
همزمان با انتشــار اولین قطعه از آلبوم »یه روز« 
توضیحاتــی را درباره ایــن مجموعه متفاوت ارائه 

داد.
به نقل از اموررسانه ای مجموعه، نخستین قطعه از 
آلبوم EP گرشــا رضایی بنام »یه روز...« که برای 
اولین بار با ارکستر بزرگ تولید شده است، منتشر 
شــد.به گفته دست اندرکاران اثر، آلبوم »یه روز« 
نخســتین آلبوم پاپ در ایران است که با ارکستر 
بزرگ تولید شــده است. گرشــا رضایی با انتشار 

نخستین اثر از این آلبوم، توضیح داده است:
»آلبوم »یه روز...« بازگشــتی است واقعی به پنج 
دهه قبل و موســیقی واقعی. مخصوصا در دوره ای 
که موسیقی پاپ در ایران به سمتی رفته که دیگر 
راه برگشــتی برای آن نیســت و خــاص و عام با 

بدترین ادبیات از آن یاد می کنند.
موســیقی پاپ در همه دوره هــای هنری ایران از 
احترام و عزت ویژه ای برخوردار بوده اســت ولی 
ما متاسفانه در دوران معاصر، دقیقا برعکس همه 

دوره ها در حال پس رفتن هستیم. 
بزرگان موسیقی لاله زاری که به هر حال موسیقی 
آن ها در تاریخ موسیقی ایران موسیقی دم دستی و 
سطحی به شمار می رفت، در همان زمان هم برای 
تولید آثارشان از موسیقی آنسامبل و گروه بزرگ 
نوازندگان سرشــناس استفاده می کردند. اما ما در 
دوره معاصر، حتی از سوی بزرگان این دوره هم به 

کامپیوتر و کلک پناه برده ایم.
 من در آلبوم »یه روز...« ســعی کرده ام با نگاهی 
جدی به موسیقی ایرانی برگردم و ادای دینی کنم 
به بزرگان این حوزه که با خون دل این ســیاق و 
مشی را در تاریخ موســیقی ایران پیش برده اند و 
تلاش کرده اند که موســیقی جدی زنده بماند.در 
ایران آلبوم من اولین آلبوم است که در این حجم 
و با این ســازبندی و به صورت آنســامبل ضبط و 

تولید شده است. 
تاکید من برای اولین بــودن، تنها به دلیل برخی 
سوتفاهم هاست که پیش از انتشار آلبوم متاسفانه 
شاهداش هستیم و گاها در جهت تخریب این اثر 

استفاده شده است. 
هیچ خبری از کامپیوتر، ســیتی سایزر، افکت و 
نرم افزار در این آلبوم نیست و هر چه که هست 
آکوستیک اســت و بدون ویرایش.....معتقدم در 
دوران کنونی، آثار مشــاهیر موسیقی پاپ پیش 
از انقــلاب همچنان مخاطب دارند و با اشــتیاق 
زیادی در شبکه های اجتماعی به آن ها پرداخته 

می شود.
 بســیاری از آن ها علیرغم اینکه از دنیا رفته اند، 
آثارشان همچنان شنیده می شود و من مطمئن ام 
بــه دلیل رد انســان در هنر اســت.در آن دوره، 
هنرمندان شاخصی بوده اند که دور هم نشسته اند 
و با احساس و قلب شان اثری را تولید کرده اند که 
ماندگاری آن تا امروز اتفاق افتاده اســت و تا ابد 

وجود خواهد داشت.
 گوش انســان کلــک را می فهمــد و وقتی ما با 
کامپیوتر ســعی داریم حس موسیقی را بازسازی 
و منتقل کنیم، قطعا مخاطب این را می فهمد. این 
تکــرار و فریب را مخاطب متوجه می شــود.با تیم 
تصویر، تدارکات و دیگر عوامــل، برای تولید این 

آلبوم بیش از صد تفر تلاش کرده اند. 
جزییات تصویــری از مراحل تولید اثر در قالب 
تیــزر و موزیک ویدیو منتشــر خواهد شــد و 
واقعــا از این بابت خیلی حــال خوبی دارم.بعد 
از نســل واروژان، منفردزاده، فرهاد فخرالدینی، 
بابک بیات و بســیاری بزرگان دیگر، احســاس 
می کنم هرگز تلاشــی برای تمرکز و اشــاعه و 
نشــر موســیقی جدی برای مخاطبان امروزی 
نشــده و من همه تلاشم را کرده ام که بتوانم در 
این حــوزه بهترین خروجی ممکن را در اختیار 
مخاطب قرار دهم. حالا نوبت ماست که این نگاه 
مارکتی را از موسیقی بگیریم و کمی به کیفیت 

و اصالت فکر کنیم...«

انتظــار تمدید پروانه  همدلی|همچنان در 
ساخت »هیس پسرها گریه نمی کنند!« است 
و به تازگی نیز به عنوان بانوی موفق کارآفرین 

مورد تقدیر قرار گرفت.
او بیش از ۸ سال است فیلمی نساخته و آخرین 
فیلم هایش »زیر سقف دودی« و »هیس دخترها 

فریاد نمی زنند« بود. 
در دوره مدیریت قبلی سازمان سینمایی؛ پروانه 
ساخت »هیس پسرها گریه نمی کنند« را گرفت؛ 
اما به دلیل کرونا و شرایط خاص اجتماعی، این 
فیلم ساخته نشد و در چند ماه گذشته به گفته  
خودش درخواســت تمدید پروانه ساخت را ارائه 

داده و همچنان بلاتکلیف است.
پوران درخشنده در جدیدترین اظهاراتش اعلام 
کرد: در یکی دو روز گذشته در سازمان سینمایی 
و جلسات شــورای پروانه ساخت حاضر شدم و 
توضیحاتم را بابت ساخت این فیلم که دغدغه های 

سال های اخیرم هست، ارائه دادم. 
امیدوارم مسئولان دغدغة یک سینماگر اجتماعی 
را که ســابقه کاری اش مشخص است را متوجه 

باشند و بدانند که قصد سیاه نمایی ندارم.
او کــه فیلم های چون »رابطه« و »پرنده کوچک 
خوشبختی« را در کارنامه هنری اش دارد تأکید 
کرد: موضوع آزار جنسی پسرها موضوع همیشگی 
است و من فیلم ساز در جهت آگاهی جامعه قصد 
دارم، این فیلم را بســازم کــه اتفاقاً یک موضوع 
جهانی است. همان طور که »هیس دخترها فریاد 
نمی زنند!« را ســاختم و تأثیراتش را دیدیم که 

چگونه مخاطب با آن ارتباط برقرار کرد.

درخشــنده باز هم تأکید دارد که قصد ندارد، 
فیلم گیشــه ای سخیف بسازد و ادامه داد: من 
فیلم ساز اجتماعی هستم که دغدغه جامعه ام 
را دارم؛ بنابرایــن همچنان صبــر می کنم تا 
مسئولان پروانه ســاخت »هیس پسرها گریه 

نمی کنند« را هر چه زودتر بدهند.
این در حالی است که پوران درخشنده طی چند 
روز گذشته در دومین اجلاس سراسری ایران، بانو، 
تجارت به عنوان فیلم ساز تأثیرگذار اجتماعی مورد 

تقدیر قرار گرفت.
این کارگردان ســینما در آن مراســم گفت: از 
برگزاری این اجلاس و حضور در میان کارآفرینانی 
که ضمن شناخت جامعه  در قبال توسعه شغلی و 
کاستن بیکاری احساس مسئولیت کردند بسیار 

خوشــحالم؛ در واقع این کارآفرینان بر اســاس 
احساس درونی خود به این نتیجه رسیدند که باید 
قدم در مســیر مؤثری بگذارند و به خودباوری و 

توانمندسازی جامعه کمک کنند.
او افزود: به اعتقاد من، زنی که توانمند و کارآفرین 
است و توأمان هدایت و رهبری درست خانواده را 
نیز برعهده دارد، می تواند نگاه درست تری به جامعه 
داشته باشد؛ ایرادات و اشکالات را با تلاش ها و نگاه 

ریزبین خود اصلاح کند و جلو ببرد.
درخشــنده ادامه داد: زنی که در جامعه، حضورِ 
فعالی دارد در واقع می تواند توجه و عملکرد بیشتر 
و بهتری را در جمع خانواده و فرزندان خود اعمال 
کند؛ او ضمن راهنمایی هــای بهتر خانواده، این 
توانایی را دارد که در راستای کشف نقطه ضعف ها 

و یافتــن راه حل برای مرتفع نمــودن آنها و نیز 
دســت یافتن به نقاط قوت گام های مثمرثمری 

بردارد.
کارگــردان فیلم ســینمایی »هیــس! دخترها 
فریــاد نمی زنند« تصریح کرد: معتقدم، توجه به 
کارآفرینی در هر شغلی حتی پاک کردن سبزی در 
خانه، بافتن ژاکت و یا مشاغلی همچون پزشکی، 
پرستاری و تأسیس یک شرکت خدماتی و...که 
همه وهمه در یک مســیر حرکت می کنند، مهم 
اســت؛ چون آنها در جهت توانمندسازی جامعه 
حرکت می کنند و در واقع جامعه ای که توانمند 
باشد، خیلی از مسائل و چالش های مختلف آن  

به ویژه در حوزه اقتصادی مرتفع می شود. 
او افــزود: البته نباید از این امر غافل ماند که یک 
کارآفرین در وهله اول با توانمند ســاختن خود 
می تواند در مســیر توانمند نمــودن جامعه گام 
بردارد. به طور کل خیلی خوشــحالم که توفیق 
حضور در این جمع ارزشــمند و دوست داشتنی 
نصیبم شــد و به همه کارآفرینــان به خصوص 
کارآفرینان زن تبریــک می گویم؛ چراکه نقش 
بسیار حساس و پررنگی را در هدایت جامعه دارند.

به نقل از ایســنا، این برنامه به همت مؤسســه 
فرهنگی و هنری »عصر گفتگوی قلم«، در مرکز 
همایش های بین المللی صداوســیما برگزار شد 
و علاوه بر پوران درخشــنده از »ناهید امیریان« 
دوبلور پیش کسوت، »هلیا سوهانی« نایب قهرمان 
آسیا در مسابقات آسیایی هاکی روی یخ و دلارام 
ذاکرانی مربی ســابق تیم ملی دوچرخه سواری 

تقدیر  شد.

پوراندرخشنده؛کارگرداننامدارسینمایایران:

من،فیلمسازاجتماعیام
رویداددریچه

همدلی|قدرت الله ایزدی، بازیگر و کمدین از حضورش در سریال 
جدید »مگه تموم عمر چندتا بهاره« سروش صحت ابراز رضایت 
می کند و می گوید: از نظر من کار عالی، گروه درجه یک و همه 
چیز خوب بود؛ اما به هرحال نظرات متفاوت اســت و من به آن 
دســته از مخاطبان و منتقدان که از کار انتقاد می کنند، احترام 
می گذارم.قدرت الله ایزدی از تجربه حضورش در ســریال جدید 
سروش صحت با عنوان »مگه تموم عمر چند تا بهاره« که اکنون 
از شبکه نمایش خانگی در حال پخش است، گفت.او با اعلام اینکه 
تصویربرداری این سریال مدت ها قبل به پایان رسیده است، بیان 
می کند: این مجموعه طنز همچنان از شبکه نمایش خانگی در 
حال پخش است. به عنوان بازیگر، شخصاً از کلیت کار راضی بودم. 
مگر می شود آقای سروش صحت کارگردان باشد و راضی نبود. ما 
خیلی چیزها از ایشان یاد می گیریم. به نظرم سریال، کار خوبی 
شده است و من در کنار یک تیم خوب و همراه بسیار لذت بردم.

قرارنیستهمیشه»رشید«باشم
بازیگر سریال »مگه تموم عمر چندتا بهاره« همچنین تأکید دارد: 
به نظرم این سریال مثل بقیه کارهای آقای صحت به عنوان یک 
طنــز اجتماعی کار تمیزی از آب درآمده اســت؛ ولی در نهایت 
این مخاطبان هســتند که باید راضی باشــند که فکر می کنم 
راضی هم هستند؛ چون من شخصاً بازخوردهای خوب و مثبتی 
از مردم می گیرم و همین مرا خوشــحال می کند.ایفاگر کاراکتر 
»عمو جلال« در ادامه درباره نقش متفاوتش در ســریال جدید 
ســروش صحت نیز توضیح می دهد: من این بار نقش متفاوتی 
در کار داشتم و دیگر »رشید« نبودم. شخصیت عمو جلال را در 
این مجموعه ایفا کردم و نقشم را هم دوست داشتم؛ اما بعضی ها 
هم می گفتند همان رشید باش، برخی ها هم می گفتند می توانی 
دوشخصیتی هم کار کنی. خودم از کارم راضی بودم؛ ضمن اینکه 
رشــید را هم خیلی دوست دارم؛ اما قرار نیست همیشه آدم در 

یک نقش بماند.
منتقدانهمحقدارند

ایزدی سپس درباره نگاه منتقدان به سریال جدید سروش صحت 
مبنی بر اینکه معتقدند این سریال مثل کارهای قبل آقای صحت 

در حوزه طنز اجتماعی آن طور که باید دیده نشد، چنین اظهار 
می کند: اتفاقاً آنچه که مخاطبان می گویند به نظرم کار خوب و 
با کیفیتی شــده است نه به خاطر بازی من اصلاً، اما اگر همین 
سریال از تلویزیون پخش می شد فکر می کنم بهتر دیده می شد. 
درهرصورت نظرات متفاوت اســت و من هم به نظرات مردم و 
همین طور منتقدان احترام می گذارم. منتقدان حق دارند؛ چون 
کارشان انتقادکردن است. درهرصورت ان شاءالله مردم از پایان کار 
راضی باشند.این کمدین درباره کاراکتر معروف »آقا رشید« هم 
می گوید: مردم همیشه به من لطف دارند بعدازاین همه سال هنوز 
مرا رشــید صدا می کنند. من معتقدم این مردم بودند که مرا به 

اینجا رساندند و اگر مردم نبودند رشیدی هم نبود.
فیلمیسینماییکهنانبهجبههمیبرد

او درباره کارهای جدیدش در تلویزیون اعلام می کند: اخیراً ۲، 
۳ کار پیشنهاد شده است؛ اما چون از آن دسته آدم هایی نیستم 

که بخواهم چندین کار را قبول 
کنم دوســت داشتم یک کار را 
تمام کنم و بعد ســراغ دیگری 
بروم. من خیلــی اهل چندین 
کار با هم نیستم. یک پیشنهاد 
سینمایی قبول کردم که برای 
جشــنواره اســت در فیلمــی 
که به زندگی نامه یک ســردار 
شهید که متعلق به چهارمحال 
بختیاری اســت به نام »آن دو« 
نقشی دارم که در جبهه به خط 
مقدم نان می برد.ایزدی در پایان 
تلویزیون  بــرای  می کند:  بیان 
هم پیشنهادهایی داشتم؛ اما از 
میان آنها یک پیشنهاد را قبول 
کردم؛ ولــی فعلاً به طورقطع به 
نتیجه نرسیده ایم. یک مجموعه 
داســتانی ۹۰ قسمتی است که 

ان شاءالله در آینده بیشتر توضیح خواهم داد.
به نقل از ایسنا، سریال »مگه تموم عمر چندتا بهاره« در ژانر طنز و 
اجتماعی به کارگردانی سروش صحت و تهیه کنندگی محمدرضا 
تخت کشــیان از خرداد ۱4۰۲ از پلتفرم فیلیمو و نماوا در حال 

انتشار است.
علی مصفا، قدرت الله ایزدی، کاظم سیاحی، آناهیتا افشار، مجید 
یوسفی، گیلدا ویشکی، بیژن بنفشه خواه، حسن نوری، اردشیر 

کاظمی، عین الله دریایی و ... از بازیگران این سریال هستند.

قدرتاللهایزدی؛بازیگروکمدینباسابقهاصفهانی:

اگرمردمنمیخواستند»رشید«نمیشدم

همدلی|پس از انتشار خبر درگذشت متیو پری از بازیگران سریال 
»فرندز« در روز شنبه، حالا دیگر بازیگران همراه وی در این سریال 

کمدی به بازیگر نقش چندلر بینگ ادای احترام کردند.
به نقل از ورایتی، ۵ بازیگر دیگر ســریال »دوستان« در واکنش به 
ازدست رفتن متیو پری یک متن مشترک منتشر کردند و نوشتند: 
همه ما برای ازدست دادن متیو کاملاً ویران شده ایم. ما با هم بیش از 
بازیگر بودیم. یک خانواده هستیم.جنیفر آنیستون، کورتنی کاکس، 
لیــزا کودرو، مت لبلانک و دیوید شــویمر در این بیانیه که دیروز 
دوشنبه منتشر شــد، افزودند: حرف های زیادی برای گفتن وجود 
دارد، امــا در حال حاضر ما لحظه هایمان را صرف غم خوردن برای 
این فقدان غیرقابل جبران می کنیم. به مرورزمان، هر وقت که بتوانیم 
بیشتر خواهیم گفت. در حال حاضر، افکار و عشق ما با خانواده متی، 
دوســتانش و همه کسانی اســت که او را در سراسر جهان دوست 
داشتند.پیش ازاین برخی از دیگر بازیگرانی که صحنه های مشترک 
با پری داشتند به وی ادای احترام کرده بودند که مگی ویلر که در 

چهار فصل اول سریال حضور داشت از جمله آنها بود.
پاجت بروستر هم که در فصل 4 حضور داشت ضمن احترام به این 
بازیگر از دوست دارانش خواسته بود کتاب او را بخرند و بخوانند. وی 
نوشته بود: لطفاً کتاب او را بخوانید. این میراث اوست تا به دیگران 
کمک کند.با درگذشــت پری خاطرات هالیوودی ها از جمله مارتا 
کافمن و دیوید کرین، خالقان »دوستان« و کوین برایت، تهیه کننده 
اجرایی آن نیز منتشر شــد. آنها در بیانیه ای گفتند: از درگذشت 
دوست عزیزمان متیو شــوکه و عمیقاً متأسفیم. هنوز باورکردنی 
نیست. تنها می توانیم بگوییم از همراه بودن با او در بخشی از زندگی 
خود احساس خوشبختی می کنیم. او استعداد درخشانی بود. این 

کلیشه ای است که بگوییم بازیگر شخصیت خودش را می سازد، اما 
در مورد متیو، هیچ حرف واقعی تری وجود ندارد. همواره شــادی، 
نور و هوش درخشان او را در هر لحظه، نه فقط در کارش، بلکه در 
زندگی نیز گرامی خواهیم داشت. او همیشه بامزه ترین فرد جمع بود، 

با قلبی بخشنده و فداکار.
ادایاحترامبهمتیوبریدرآغازهرفصل»فرندز«

همچنین اعلام شد در آغاز هر فصل سریال »فرندز« متن یادبودی 
افزوده می شود، تا یاد بازیگر درگذشته اش گرامی داشته شود. شبکه 
»مکس« به این ترتیب از متیو پری در پلتفرم استریم خود تجلیل 
می کند. روی متن یادبود نوشــته شده اســت: »به یاد متیو پری 

.»۲۰۲۳-۱۹۶۹
انتخابچندلربهعنوانبامزهترینشخصیت»فرندز«

در همین حال شخصیت چندلر بینگ که متیو پری ایفاگر نقشش 
بود به عنوان بهترین شــخصیت »دوســتان« انتخــاب و دومین 
شــخصیت خنده دار تلویزیونی تمام دوران هم شد.این انتخاب بر 
اساس رأی هایی که در سایت رتبه بندی »رنکِر« انجام شد، صورت 
گرفت و چندلر عنوان محبوب ترین شخصیت »فرندز« را از آن خود 
کرد.این انتخاب بر اســاس رأی ۱۶۹ هزار نفر به دست آمده و پس 
از او جــوی تریبیانی )با بــازی مت لبلانک(، ریچل گرین )جنیفر 
آنیســتون(؛ فیبی بافی )لیزا کودرو(، راس گلر )دیوید شویمر(؛ و 
مونیکا گلر )کورتنی کاکس( جای گرفته اند.یک نظرسنجی دیگر هم 
چندلر بینگ را دومین شخصیت بامزه تاریخ تلویزیون معرفی کرده 
و آن را پس از مایکل اســکات با بازی استیو کارل از »آفیس« قرار 
داده است. چندلر و مونیکا هم در صدر فهرست »زوج های تلویزیونی 
غیرمنتظره ای که هیچ کس پیش بینی نمی کرد« دهه ۱۹۹۰ قرار 

دارند.پری شــنبه ۲۸ اکتبر در خانه اش در لس آنجلس درگذشت. 
او ۵4 سال داشت.در دنیای »دوستان«، بینگ در »تحلیل آماری و 
پیکربندی مجدد داده ها« برای یک شرکت نامشخص کار می کند 
که طبق مقاله ای در سال ۲۰۱۹ در آتلانتیک، شغلی پردرآمد است 
که او از آن متنفر است.پری از سال ۱۹۹4 تا ۲۰۰4 در ۲۳۶ قسمت 
در ۱۰ فصل ســریال »فرندز« بازی کــرد. بازی او در نقش چندلر 
ترکیبی از شیرینی و طعنه بود و برای او محبوبیت زیادی خلق کرد.

»دوستان« نامزد ۶۲ جایزه امی پرایم تایم شد و در سال ۲۰۰۲ جایزه 
بهترین سریال کمدی را برد. سال ۲۰۲۱ هم بازیگران این سریال 
در یک برنامه ویژه با عنوان »دوستان: اتحاد مجدد« دوباره گرد هم 
آمدند.به جز »دوستان«، پری در سریال هایی مانند »استودیو ۶۰« 
در سال ۲۰۰۶، »همسر خوب« در سال ۲۰۱۲ و »زوج عجیب« در 
سال ۲۰۱۵ تا ۲۰۱۷ و همچنین فیلم هایی مانند »هجوم احمق ها« 
در سال ۱۹۹۷، »همه ۹ یارد« و »دوباره ۱۷« محصول ۲۰۰۹ بازی 
کرد. پری روی صحنه نمایش نیز نقش آفرینی کرد که شــامل ۲ 
نمایش در لندن در سال ۲۰۰۳ و ۲۰۱۶ بود.به گفته منابع رسمی 
درحالی که پیکر بی جان پری در جکوزی خانه اش در لس آنجلس 
پیدا شد، هیچ مورد نادرست و مشکوکی برای استفاده از مواد مخدر 

وجود نداشت. هنوز دلیل درگذشت وی روشن نشده است.

واکنشبازیگران»فرندز«بهمرگمتیوپری

اوبامزهترینشخصیتسریالبود


